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stępujących komunikatów: Rękopis „De revolutionibus" — doc. J. Kathey, Bada-
nia nad rękopisami astronomicznymi Bibilioteki Jagiellońskiej —• mgr G. Rosińska, 
Recepcja burydanizmu w XV-vriecznych kołach naukowych Uniwersytetu Krakow-
skiego — dr M. Markowski. 

11 lipca prof. Rosen powrócił do Warszawy. Ostatni dzień jego pobytu w Pol-
sce był znowu poświęcony spotkaniom z polskimi kopernikanistami. 

M. H. M. i A. K. 

Z D Z I A Ł A L N O Ś C I 
Z A K Ł A D U H I S T O R I I ( N A U K I I T E C H N I K I P A N 

POSIEDZENIA RADY NAUKOWEJ 

Jesienią 1969 r. odbyły się trzy posiedzenia Rady Naukowej Zakładu Historii 
Nauki i Techniki IPAIN; wszystkie były poświęcone głównie dyskusji nad ogólnymi 
założeniami badawczymi Zakładu i planem badań naukowych na rok 1970 oraz na 
lata 1971-4975. 

Na pierwszym z zebrań, dnia 22 października, otwarto ponadto przewód habi-
litacyjny dra Zbigniewa Wójcika. Praca, którą dr Wójcik przedstawił Radzie, nosi 
tytuł Aleksander Sapieha i warszawskie środowisko przyrodnicze końca XVIII i po-
czątku XIX w. Na recenzentów powołano profesorów: A. Gawła, B. Leśnodarskie-
go i B. Olszewicza. 

Otwarto również trzy przewody doktorskie magistrów: Aleksandry Birkenma-
jer, Władysława Drapelli1 i Grażyny Rosińskiej. Tematem pracy mgr Birkenma-
jer jest Biblioteka Sobieskich. Studium z historii kultury umysłowej XVII i XVIII w. 
(promotor: prof. H. Barycz); nigra Drapelli — Powstanie i rozwój urządzenia stero-
wego zawiasowego na tle problemów sterowania, sterowności i zunotności okrętu 
(promotor: prof. J. Pazdur); mgr Rosińskiej — Przyrządy astronomiczne do połowy 
XVI w. na podstawie rękopisów Biblioteki Jagiellońskiej (promotor: doc. P. Czarto-
ryski). 

W pierwszej części tego samego zebrania gość Zakładu, prof. Georges Canguil-
hem z Paryża 2, wygłosił odczyt Co to jest ideologia naukowa? 

Ponieważ w dniu 22 X dyskusja nad założeniami badawczymi Zakładu nie zo-
stała wyczerpana, dnia 29 października odbyło się nadzwyczajne posiedzenie Rady, 
mające na celu wyłącznie kontynuację tej dyskusji. (Podstawą jej był przygotowa-
ny przez kierownictwo Zakładu Program badawczy Zakładu Historii Nauki i Tech-
niki PAN i plan badań na lata 1970—1976. Główne problemy i tematy badawcze 
przedłożone w projekcie zostały zaakceptowane przez członków Rady. 

Ostateczne jednak przyjęcie planów prac oraz zaopiniowanie projektu nowej 
struktury organizacyjnej Zakładu były treścią następnego posiedzenia Rady w dniu 
29 listopada. Na posiedzeniu tym Rada wyraziła także poparcie dla wniosków kie-
rownictwa Zakładu w sprawie powołania dra Zbigniewa Rzepy i dra Andrzeja 
Kempfiego na stanowiska adiunktów Zakładu oraz mgra Jerzego Róziewicza na sta-
nowisko starszego asystenta. 

1 Otwarcie tego przewodu było w istocie jego przeniesieniem z Instytutu Hi-
storii Kultury Materialnej PAN, Rada zastrzegła zatem, iż konieczne jest uzyskanie 
na przeniesienie formalnej zgody Rady Naukowej tego instytutu. 

2 Por. niżej i(s. 440) sprawozdanie z pobytu prof. Canguilhema w Polsce. 
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Posiedzenie było ostatnie w trzyletniej kadencji Rady i przewodniczący jej prof. 
Leśnod orski przedstawił obszerne sprawozdanie z działalności (Rady w czasie kaden-
cji. (Na zakończenie obrad prof. В. Suchodolski w imieniu kierownictwa Zakładu zło-
żył podziękowanie wszystkim członkom Rady za owocną współpracę. 

M. F.-T. 

PIERWSZE POSIEDZENIE NOWEJ KADENCJI RADY NAUKOWEJ 

W końcu 1909 r. zakończyła się trzyletnia kadencja Rady Naukowej Zakładu 
Historii Nauki i Techniki PAN 1 i 17 grudnia 1969 r. Sekretariat Naukowy Wydzia-
łu Nauk Społecznych PAN powołał nowy skład Rady. Ze względu na planowane 
rozszerzenie zakresu działalności Zakładu skład Rady został powiększony o 15 osób 
w stosunku do składu poprzedniego. 

Przewodniczącym Rady i jego zastępcą zostali ponownie prof. В. Leśnodorski 
i prof. J. Pazdur. Na członków Rady powołano: doc. J. Babicza, prof. H. Barycza, 
doc. S. Brzozowskiego, profesorów J. Bukowskiego, J. Chałasińskiego, docentów 
P. Czartoryskiego, J. Dolbrzyckiego, profesorów E. Geblewicza, Karola Górskiego, 
A. Halicką, W. Hubickiego, T. Jaczewskiego, J. Kaczmarka, Z. Kietlińską, T. Kotar-
bińskiego, doc. Z. Kowalewskiego, profesorów M. Mazura, J. Michalskiego, L. Natan-
sona, B. Olszewicza, E. Olszewskiego, K. Opałka, J. Pietera, doc. płka T. Popław-
skiego, profesorów K. Rowińskiego, P. Rybickiego, M. Serejskiego, doc. I. Stasiewicz-
-Jasiukową, prof. В. Suchodolskiego, doc. S. Szpilczyńskiego, profesorów A. Tuszkę, 
J. Tymowskiego, W. Voiségo, doc. A. Wiślickiego. 

Prowadzenie Sekretariatu Rady kierownictwo Zakładu w porozumieniu z jej 
przewodniczącym powierzyło dr M. Frankowskiej-Terleekiej. 

Pierwsze posiedzenie nowa Rada odbyła w dniu 24 lutego 1970 r. Prof. В. Sucho-
dolski przedstawił sprawozdanie z działalności Zakładu za 1969 r.2. Sprawozdanie 
to Rada przyjęła, powołując jednocześnie komisję, która ma dopomóc kierownictwu 
Zakładu .w ustaleniu ostatecznego tekstu. Zapoczątkowując orientowanie członków 
Rady w działalności poszczególnych pracowni Zakładu, zamierzenia badawcze Pra-
cowni Historii Nauk Społecznych zreferowała doc. I. Stasiewicz-Jasiukowa, zastępca 
kierownika Pracowni. 

W związku z bliskim terminem wygaśnięcia umowy o pracę z adiunktami Za-
kładu: dr B. Kuźnicką i dr Z. Wardęską, członkowie Rady jednogłośnie wypowie-
dzieli się za ponownym powołaniem wymienionych osób na stanowiska adiunktów. 
Przyjęto również do wiadomości przeniesienie mgr I. Ulatowskiej, pracownika nau-
kowo-badawczego Zakładu, na stanowisko pracownika naukowo-technicznego. 

Ponadto na wniosek kcxmistji powołanej na jednym z poprzednich posiedzeń 
Rady (W składzie: przewodniczący — prof. К. Opałek, członkowie — prof. В. Leś-
nodorski i doc. P. Czartoryski) otwarto przewód habilitacyjny dr Barbary Bieńkow-
skiej, która przygotowała rozprawę Kopernik i heliocentryzm w polskiej kulturze 
umysłowej do końca XVIII wieku, znajdującą się w druku w Monografiach z dzie-
jów nauki i techniki. Na recenzentów powołano: prof. S. Herbsta, prof. К. Górskie-
go oraz doc. J. Dobrzyckiego. 

M. F.-T. 

1 Por. informację o powołaniu Rady w nrze 2/1967 (ss. 468—469) „Kwartalnika", 
a o jej ostatnim posiedzeniu — powyżej. 

2 Sprawozdanie to znajdzie się w następnym numerze „Kwartalnika". 


